
Ajuntament de Palafrugell

ACTA DE LA SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA DEL PLE DE L'AJUNTAMENT DEL DIA
27 D'ABRIL DE 2012 

Núm.: PLE2012/3
Dia i hora: 27/04/2012 09:35:00
Lloc: Sala de Plens

Assistents

Alcalde Senyor JULI FERNÁNDEZ IRUELA
Regidora Senyora JUDIT ZARAGOZA LLIRINÓS
Regidor Senyor JOAQUIM VENCELLS SERRA
Regidora Senyora MARGARITA MAURI JUNQUÉ
Regidor Senyor XAVIER RANGEL MARTÍNEZ
Tinent d'Alcalde Senyor ALBERT GÓMEZ CASAS
Regidor Senyor FREDERIC PRATS ESTEVE
Regidora Senyora MARIA TERESA FRIGOLA BORRÀS
Regidor Senyor LLUÍS PUJOL MASCORT
Regidora Senyora BEGONYA MONTALBAN VILAS
Regidor Senyora SERGI SABRIÀ BENITO
Regidora Senyora CARME FARRARONS TURRÓ
Regidora Senyora NÚRIA RIVAS MASCARÓS
Regidor Senyor GUILLEM GENOVER RIBAS
Regidor Senyora XAVIER RODRIGO LÓPEZ
Regidora Senyora EDUARD GUERRA CASTILLO
Secretari Senyor JORDI TURON SERRA
Interventor acctal. Senyor GUSTAU TAPIAS SOLÀ

S'han excusat d'assistir-hi:

Regidor Senyor XAVIER ROCAS GUTIÉRREZ
Regidor Senyor XAVIER VILÀ BONMATÍ
Regidor Senyor MÀRIUS LLEDÓ SALVADOR
Regidora Senyora ANA RECIO LÓPEZ
Regidora Senyora LAURA GALIANA GARCIA

A Sala Ple de la Casa Consistorial es reuneix el Ple per fer sessió Extraordinària en
primera convocatòria, essent les nou i trenta-cinc minuts del matí del dia 27 d' abril de
2012.

Les regidores senyores Margarita Mauri i Núria Rivas s'incorporen a la sessió quan
són les 9,37h, i el regidor senyor Joaquim Vencells quan són les 9,40h.
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Abans de tractar el punt inclòs a l'ordre del dia, s'acorda per unanimitat dels tretze
regidors assistents en aquest moment, ratificar la urgència i la inclusió a l'ordre del dia
del següent assumpte.

MODIFICACIÓ PRESSUPOSTÀRIA CONSISTENT EN CRÈDIT EXTRAORDINARI I
SUPLEMENT DE CRÈDIT A CÀRREC DEL ROMANENT LÍQUID DE TRESORERIA.-
Aprovació.-

Intervé el  senyor Fernandez manifestant que es tracta d'una modificació d'urgència
motivada bàsicament per un tema legislatiu. En el Senat es va aprovar, aquest mateix
dijous, en el Ple, la Llei d'Estabilitat Pressupostària, una Llei que té un article 32 que
per  mi  és  letal  cap  a  les  Administracions,  és  una  intervenció  encoberta  de  les
administracions,  totes,  locals  i  autonòmiques,  donat  que  la  previsió  és  que  ens
encamina cap el dèficit zero, jo crec que aquest dogma que actualment hi ha de dèficit
zero  és  nefast,  jo  soc  pels  que aposto,  no  tant  pel  dèficit  zero  sinó  per  l'equilibri
pressupostari al llarg del cicle, el cicle econòmic pot tenir moments bons de creixement
i moments de recessió, i per tant, si anem sempre al dèficit zero vol dir que els Estats
pràcticament no tenen marge de maniobra per injectar  recursos per suplir  aquesta
manca d'inversió privada. En qualsevol cas la Llei el que diu, aquest article 32, és que
qualsevol administració que tingui superàvit o romanent positiu, caldrà que ho destini
obligatòriament a cancelar deute. Això beneficia a aquells Ajuntaments que ho han fet
pèsimament aquests últims anys, el nostre Ajuntament, que econòmicament ho hem
fet bé i estem amb un nivell d'endeutament molt i molt baix, al voltant del 31% dels
recursos  ordinaris,  evidentment  si  el  nostre  romanent  positiu  s'ha  de  destinar  a
cancel.lar deute, segurament que en dos o tres anys poden arribar a ser l'ajuntament
que no té cap deute però que no podrem fer inversions, per tant, per evitar això, abans
que es publiqui  la Llei,  el  que fem és aprovar aquesta modificació i  destinar tot el
romanent  que  hi  havia,  a  projectes  i  inversions.  Està  clar  que  primerament  cal
modificar  el  punt  número  9  del  Pla  que  vàrem  aprovar  en  el  Ple  passat,  de
racionalització de la despesa, el Pla d'austeritat nostre, que venia ja del 2010, per dir
que es podrà fer ús del romanent, sempre i quan siguin obres d'inversió i, per tant, que
en cap cas puguin afectar la viabilitat econòmica en el futur, això vol dir que no siguin
en despesa corrent consolidable. Bé, en aquesta proposta d'acord que fem en aquest
moment,  només hi  ha  dues partides  de despesa corrent,  que  entenem que estan
justificades, que és que fem un coixí  més per ajudes a les famílies, pel que pugui
passar, de 15.000 euros, més 15.000 euros per projectes socials, la resta són obres
que  hem intentat  encabir-les  en  el  que  són  prioritats  d'obres,  fins  i  tot  n'hi  havia
d'iniciades per altres governs, que intentem acabar-les i altres que pensem que són
prioritàries.
Faré una lectura molt breu, la primera és, en quant a crèdits extraordinaris, és a dir,
crèdits que s'habiliten de nou, que no hi havia cap partida, tractament urbà del pont de
Vila-seca entre Vila-seca i Pozo Alcon, és una obra importantíssima perquè ens ha de
permetre normalitzar una relació amb l'ACA que en aquest moment no la tenim massa
bona, i a més a més, ens pot permetre fer una obra que estem obligats a fer, i a la
vegada treure un litigi que hi ha contra l'Ajuntament, i en aquest cas contra l'anterior
alcalde, pel tema d'aquesta famosa obra de la Riera, per tant, això ens ha de permetre
desencallar les dues coses.  
També tenim la rehabilitació de les façanes de la Bòbila, entenem que és bo afrontar el
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tema d'acabar tot el tema dels forns, i també el que fem és adequar tota la façana
d'aquell entorn. És una obra que va quedar pendent de la primera fase, que va ser la
rehabilitació de l'espai de la Bòbila, però calia en aquell moment afrontar el que és les
façanes  més  els  forns,  perquè  sinó  començaven  a  estar  en  un  cert  estat  de
deteriorament.
Acabem també la vorera del que és l'avinguda d'Espanya en el sector Pineda Gelia,
proposem una partida per iniciar i acabar les obres de l'aparcament del Camí Fondo,
estem ja a punt de tancar el conveni amb els propietaris, per tant, la voluntat nostra és
que aquest conveni es pugui portar al Ple el mes de juny.
Tractament urbà del carrer Pella i Forgas de Llafranc, també sabem que és un carrer
que  en  aquest  moment  cada  vegada  passen  més  vehicles  i  està  en  un  estat
lamentable, segurament que n'hi ha més, però aquest, entenem nosaltres, que cal fer
una actuació d'emergència.
Adquisició de patrimoni, per 150.000 euros, entre altres coses això ens ha de permetre
poder  desencallar  algun  tema  d'algunes  parcel.les  que  hi  ha  en  el  sector  de
Brugueres, aquesta partida la posem per intentar desencallar algunes actuacions que
haurem de fer per poder donar sortida a aquesta urbanització.
I després suplementem crèdit a partides que ja estaven obertes, millores urbanes a
edificis i recuperació 25.000 euros,  millores urbanes Pla de qualitat 140.000 euros,
tancament del Pavelló Poliesportiu 150.000 euros, recordeu que el govern ho volia fer
de forma plurianual, no caldrà, ho farem tot d'una manera conjunta, per tant la voluntat
és  adjudicar  l'obra  passat  l'estiu.  Millores  d'enllumenat,  65.000  euros,  i  com  deia
abans, ajudes a les famílies 15.000 euros i projectes socials 15.000 euros.
Aquesta és la proposta que puja a un total d'1.373.000 euros, i que d'aquesta manera
aconseguim distribuir el romanent, bàsicament en obres d'inversió que el govern ha
cregut oportú que són prioritàries. És veritat que potser hauria sigut bo, si hi hagués
hagut més temps, consensuar els projectes, és veritat, però la cosa ha anat com ha
anat,  el  govern  no  pensava  en  cap  cas  que  aquesta  Llei  s'hagués  tramitat  amb
urgència,  com es  va  fer,  i  la  veritat  és  que  aquest  projecte  de  Llei  va  estar  una
setmana  al  Senat,  perquè  evidentment  com  que  hi  ha  una  majoria  absoluta
aclaparadora a les dues cambres, en el Senat no es va produir cap modificació, la qual
cosa ha comportat que no hagi tornat al Congrés, no hi havia temps, perquè la previsió
és que això es publiqui el dilluns, i si es publica la Llei dilluns i no haguessim fet el Ple
avui, no ens quedava marge per fer res, per tant, d'entrada jo demano disculpes si no
hem pogut consensuar alguns projectes, però el govern entén que són projectes que,
en molts casos, donen resposta a obres iniciades ja en anteriors governs i que ara
calia acabar-les.

- senyor Guerra: L'única cosa que voldria pregunta és si tot això que acava d'esmentar,
és totalment imprescindible fer-ho ara?

-  senyor  Rodrigo:  El  nostre  vot  serà  l'abstenció  perquè  no  creiem que en  aquest
moment calguin totes aquestes inversions, potser haguéssim destinat part a inversió i
part a amortitzar una mica el deute. Nosaltres ens abstindrem.

-  senyora  Rivas:  Demanar  disculpes  per  haver  arribat  tard.  L'aprovació  definitiva
d'aquesta Llei Orgànica, la de l'estabilitat Pressupostària i sostenibilitat financera, ens
obliga, com vostè molt bé ha explicat, a què el superàvit de la liquidació pressupostària
es  destini  a  reduir  l'endeutament  net.  En  el  cas  de  Palafrugell  aquests  1.427.000
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euros,  els hem de destinar  a amortitzar  crèdit.  Destaquem, i  això també ho ha dit
vostè, que el nivell d'endeutament de Palafrugell se situa al voltant d'un 31%, un tant
per cent molt més que raonable i correcte, i creiem que no és de justícia que des del
govern  central  ens  obliguin  a  fer  aquesta  acció,  quan  des  de  fa  anys,  diferents
consistoris, alcaldes, regidors, regidores i tècnics han fet una bona feina amb la gestió
econòmica. En aquest sentit podem dir, com hem dit moltes vegades, que el nostre
Ajuntament  no  ha  estirat  mai  més  el  braç  que  la  màniga,  ni  s'ha  compromès
econòmicament  com  sí  que  ho  han  fet  molts  altres  i  que  tenen  un  nivell
d'endeutament,  com algun  poble  veí,  que  se  situa  al  voltant  de  110%,  i  ara  ens
succeeix que l'aplicació d'aquesta Llei ens fa passar a tots pel mateix raser, tant a
aquells que han estat irresponsables amb les finances municipals, que no oblidem són
de tots els ciutadans, com aquells que hem fet els deures correctament. Tal i  com
recomanan l'associació  i  la  Federació  de Municipis,  cal  valorar  aquesta  possibilitat
d'utilitzar  el  romanent  líquid  de  Tresoreria,  positiu,  per  atendre  aquestes  noves
necessitats mitjançant aquesta modificació de crèdit que avui aprovem en aquest Ple.
Amb això  hi  estem,  sense  cap  mena de  dubte,  d'acord,  amb aquesta  modificació
pressupostària, creiem que l'hem de fer, només faltaria. Però dit això, és norma de
l'Entesa  que  davant  les  modificacions  pressupostàries  ens  pronunciem  amb  una
abstenció, pels motius que a cada Ple anunciem, és decisió del govern, gastar-se els
diners amb el que ell cregui convenient. Ara bé, en aquest cas, creiem que el nostre
posicionament ha de ser clar i contundent, i ho diem per dues coses, perquè estem
parlant d'un romanent d'1.427.000 euros, que és un esforç col.lectiu de l'exercici 2011,
compartit  entre  el  govern  anterior  i  el  govern actual,  la  modificació  és  d'1.300.000
euros, i perquè provenen del romanent de Tresoreria. Així, tant per la quantitat com per
la font de finançament, ens posicionarem de manera diferent. Per una banda creiem
que una decisió tant important, no hi hem pogut opinar, per precipitació del govern, no
sé si per precipitació, improvisació, vostè ha explicat que això venia molt ràpid però ja
feia  temps  que  es  parlava  d'aquesta  Llei,  i  ja  es  veia  a  venir  que  aquesta  Llei
s'aprovaria, i creiem que el govern ho podia haver gestionat de forma diferent, deixant-
nos participar als grups que estem a l'oposició i que també representem a un important
nombre de ciutadans.  Abans d'ahir, dimecres, l'Alcalde ens va trucar personalment,
per anunciar-nos la convocatòria d'aquest Ple i el seu motiu, ahir dijous, a les dues i
mitja del migdia, rebíem el llistat d'inversions, que és al que es destinaran els diners,
que només ens va permetre analitzar, com a grup, durant la tarda, aquesta decisió,
perquè avui, ara, estem celebrant aquest Ple, i ens trobem amb un llistat d'inversions,
del  qual,  en algunes,  desconeixem a què es destinaran part  d'aquests diners,  per
exemple en adquisició de patrimoni, ara el senyor Alcalde ens ho ha explicat, però
quan ahir ho analitzàvem, no sabíem a què anaven destinats aquests diners. Tot i que
sí  que estaríem d'acord amb què fossin inversions, perquè el  que ens ha semblat
entendre és que són inversions que no generen, a posteriori, despesa corrent, i això sí
que creiem que és absolutament correcte i ho destaquem com positiu, també entenem
que hi ha obres que no requereixen tanta urgència, i menys amb els diners que venen
del romanent de Tresoreria. Entenem que amb la proposta, aquests diners es gasten
precipitadament i que hagués estat correcte pensar amb una fórmula que ens hagués
garantit  més  flexibilitat  amb  la  incorporació  d'aquests  diners  a  altres  partides  ja
creades, i que el que faria seria assegurar-nos un roc a la faixa, com a estalvi, i que
podrien  ser  partides  de  despesa corrent.  Per  això  diem que  podria  ser  una  mica
temerari. Com a Ajuntament ens quedem sense reserva, ens quedem sense estalvi. I
si arriben imprevistos?, deixem el dipòsit sense gasolina, perdem aquests 1.400.000
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euros d'estalvi, que tant ens ha costat poder tenir. Al mateix temps, volem destacar
que  de  la  quantitat  d'inversions,  només  un  2,18% es  destina  a  projectes  socials,
15.000 euros a ajudes a famílies i 15.000 euros a projectes socials. Estem segurs que
en un moment com l'actual,  en un context de crisi  galopant que tots coneixement,
podríem  deixar  d'invertir  en  tantes  obres  i  pensar  en  inversions,  no  dic  despesa
corrent, sinó inversions de caràcter social, formatiu o de desenvolupament local, ens
cal una reforma de l'IPEP per adaptar-la a desenvolupament local i econòmic, que és
un eix bàsic per créixer com a municipi, no havien parlat vostès d'un viver d'empreses
o d'un centre professional? No podríem treballar una inversió cap aquesta línea?, no
creuen que ens calen més programes de formació per donat  de més condicions i
capacitats a les persones que en aquests moments estan visquen la crisi?. No hi ha
cap inversió del llistat, que vagi destinada al desenvolupament econòmic o comercial,
tampoc a la formació i a l'aspecte social, és mínim. No han dotat de més diners les
inversions a les escoles, saben que amb una partida de 50.000 euros no n'hi haurà
prou, cada any s'ha de suplementar aquesta partida, la veritat és que no ho entenem,
a dins el Pla de Barris hi ha inversions que s'han parat perquè la Generalitat aquest
any  no  pagarà,  però  possiblement  podrà  pagar,  i  ens  asseguraríem el  50%,  més
endavant. La veritat, no ho entenem, estem treballant en un Pla de Desenvolupament
Econòmic  i  social,  que  ja  ens  han  presentat  la  diagnosi,  però  no  el  doten
econòmicament,  novament  paraules,  moltes  bones  paraules,  excel.lents  diagnosis,
ens quedarem novament amb un document que no es podrà tirar endavant? Que no
es podrà executar?. El Pla de seguretat vial, el pla de mobilitat, estem treballant amb
un pacte conjunt amb aquests documents,  però no tindran pressupost,  no era una
inversió fer una partida pel pacte de mobilitat?, la veritat, no ho podem entendre. Les
paraules,  les  promeses  i  els  compromisos  de  treballar  en  els  aspectes  socials,
educatius, culturals i de desenvolupament econòmic, no coincideixen amb els fets, i
això ens queda clarament reflectit en aquesta modificació pressupostària. Sé que em
contestarà que aquests aspectes són despesa corrent, no és cert, els podem convertir
en inversions si els treballem bé. 
Així, ni per les formes ni pel contingut, que concretem en tres punts bàsics. No hi hem
pogut participar i la decisió és important, perquè hauria estat consensuada entre tots.
És important per la quantitat, 1.373.000 euros, i perquè prové dels estalvis que hem
aconseguit tots. Segon, no creiem en les inversions proposades, únicament ens parlen
d'obres i no de projectes de desenvolupament local que és el que ens convé com a
municipi. I tercer, ens quedem sense estalvis, quan existíen fórmules més imaginatives
que ens haurien permès mantenir una part d'aquest superàvit.
Així, com deia, ni per les formes a l'hora de portar aquest punt al Ple, per part del
govern, ni pel contingut de la proposta de modificació, l'Entesa modificarà la tradició de
l'abstenció amb les modificacions pressupostàries, i el seu vot serà en contra.

- senyor Sabrià: Bé, estem d'acord amb la diagnosi que feia l'Alcaldia al principi, de
què ens ha portat fins aquí i de l'error que suposa, per exemple, l'article 32, però sí
que, en canvi, ens costa entendre algunes coses com és aquesta pressa que ens ha
portat al no diàleg a l'hora d'acordar-ho, perquè igual que varem estar ahir dues hores
enganxant gomets, crec que pràcticament tots els portaveus, parlant de mobilitat, que
havia estat guardat en un calaix durant molts mesos, podíem esperar fins dimecres a
parlar de mobilitat i podíem haver parlat perfectament del tema de les inversions i ja
està, no ho han fet i cap problema, i tenen la possibilitat de no fer-ho, però en tot cas
és més un problema més que de temps, de voluntat i de poder prendre la decisió el
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govern tot sol, i per tant això no ens ajuda a trobar un vot positiu. Jo crec que l'Entesa
ja apuntava alguna de les línies que nosaltres també compartim, crec que hem vist,
durant aquests dies, o hem rebut tots, mails i explicacions, d'una mica cap on havia
d'anar, segons l'Associació de Municipis, la Federació de Municipis, i algunes de les
propostes, tampoc les compartim al cent per cent, però eren força diferents a les que
es plantegen avui aquí, era dotar partides genèriques, de manera que aquest roc a la
faixa que hem mantingut i que encara parlàvem a l'últim Ple, quan a tots se'ns posaven
una mica els pèls de punta, perquè exagerant una mica, dèiem que havíem agafat
50.000 euros de romanent per posar-los al Museu perquè consideràvem que era una
situació excepcional, i  en canvi ens trobem, al  cap de dos dies, i  ens dediquem a
trencar-ho tot a trossos petits i a fer petites inversions, que entenem en molts casos,
poc estratègiques, i per tant no ens guardem, entre cometes, el que podríem dir un roc
a la faixa, per situacions que puguin venir a posteriori. 
En tot cas, més enllà d'això, sí que compartim aquesta idea que, d'alguna manera, per
sortir  de  l'etzocat,  i  això  ens  donava  una  oportunitat,  la  injecció  de  recursos  per
nosaltres havia d'estar més a polítiques de reactivació econòmica, tampoc ens feia
excessiva por que en algun cas pogués anar a pressupost corrent, tenint sempre en
compte que no fos consolidable, però sí que creiem que havia d'anar, en part, com a
mínim, a polítiques de formació ocupacional, a incentius de l'ocupació, a polítiques, en
definitiva, de desenvolupament i de reactivació econòmica, entenem que algunes de
les obres sí que poden ser estratègiques, com pot ser l'adquisició de Brugueres, tot i
que fins aquí, el moment en què ens hem assegut, tampoc la coneixíem, o Pella i forga
o millores urbanes, però en canvi d'altres ens generen molts dubtes, i pensem que no
està pensat d'una manera global cap a la reactivació de l'activitat en la mesura que hi
podem col.laborar des de Palafrugell i que està fet molt com dient, tenim 48 hores i
omplim  uns  quants  forats.  D'aquesta  manera  nosaltres  no  li  podem donar  suport.
També m'agradaria saber una mica l'opinió de Convergència, que ja n'hem parlat altres
vegades,  Convergència  sempre  s'havia  mostrat  favorable  a  reduir  el  nivell
d'endeutament del municipi i així ho havia expressat, i voldríem saber, ara que els hi
posaven tant bé, quina opinió en tenia el seu portaveu, i com és que ja ha renunciat a
aquesta proposta seva com a partit,  i  em sembla que no he de dir  res  més,  que
l'explicació que ha donat l'Entesa i  aquests afegits,  ja s'entén que se'ns fa difícil  o
impossible votar-hi a favor, o fins i tot abstenir-nos, i per tant li anunciem que el nostre
vot serà contrari.

- senyor Fernandez: Bé, el senyor Guerra ens demanava si aquestes eren partides
imprescindibles, miri, imprescindible en aquesta vida hi ha poques coses, en tot cas el
govern entén que són prioritàries, en tot cas vostè podria fer una llista i hi podria posar
una altra llista d'actuacions, l'objectiu estava claríssim, aquí nosaltres es que fem és
una proposta  per  fer  ús  d'un  romanent  que  teníem,  i  sinó  el  distribuïm d'aquesta
manera o d'una manera diferent,  automàticament  quan es publiqui  la  Llei  al  BOE,
caldria reduir deute, i aquest deute que tenim nosaltres en aquest moment, de nou
milions de deute viu, passaria a ser de 7.700.000 euros, i d'aquesta manera, en tres
anys, amb la gestió acurada que farem, tenint en compte que l'any que ve, el 2012,
també hi haurà romanent positiu, perquè l'IBI tindrà un increment important que eren
ingressos no previstos, podríem passar que d'aquí a tres anys fos l'ajuntament sense
cap  deute  però  lligats  de  mans  i  peus  per  no  poder  fer  inversions.  Per  tant,
imprescindibles no ho són, en tot cas són prioritàries.
Al PP, li agraeixo la seva abstenció, en qualsevol cas, nosaltres entenem que un nivell
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d'endeutament del 31%, és un nivell molt i molt baix, tenint en compte que la ratio que
marca la Llei està al voltant del 115% o del 110% dels recursos ordinaris, estem a un
31%, vull dir que imagini's el marge que tenim per recórrer, quan aquí el que hauria
hagut de fer el govern del PP era el mateix que es va fer quan es va fer l'anterior
normativa que impedia als Ajuntaments que es poguessin endeutar, es va modificar
finalment perquè fossin aquells que estiguessin per sobre del 75% d'endeutament, que
és una norma normal. Aquí han tractat a tothom per igual, és a dir, tindran el mateix
tractament l'Ajuntament de Palafrugell que té un 31% d'endeutament, que l'Ajuntament
de Madrid que té un 125% d'endeutament, jo entenc que això, no és lògic, és a dir,
estem premiant a aquells que han fet una gestió nefasta de les hisendes públiques, jo
crec que això no és correcte.
En qualsevol cas, la senyora Rivas ha aprofitat el Ple per fer un discurs de calat que va
més enllà del  que és l'estricta modificació pressupostària,  però bé, intentaré donar
resposta a alguna de les seves apreciacions. Miri ,no és un tema de precipitació, és un
tema que a nosaltres ja ens hauria agradat, segurament, fer-ho amb més temps, però
ningú preveia, ni la pròpia Federació de Municipis preveia, per això el comunicat va
arribar ahir, que la tramitació en el Senat fos tant ràpida com ha anat, perquè tothom
es  pensava  que  fruit,  sobretot,  que  algun  grup  parlamentari  volia  introduir  alguna
esmena, aquest article 32 es modificaria. En el sentit que he dit jo, d'intentar trobar,
perquè  hi  havia  esmenes  presentades  en  aquest  sentit  per  diferents  formacions
polítiques, finalment el PP  va optar per no aplicar res, perquè el seu objectiu era que
el dia 1 de maig això ja estigués vigent. Fruit d'això, la pròpia Federació de Municipis
ahir  envia  els  comunicats  d'urgència,  i  avui,  si  mireu  els  ordres  del  dia  de  molts
ajuntaments i moltes diputacions, estan fent avui plens extraordinaris. És a dir que no
som nosaltres que hàgim plantejat la urgència, sinó que ningú es pensava que això fos
tant  ràpid.  Vostè parla de participació,  bé,  evidentment no hi  ha hagut  participació
perquè ha sigut molt just. Però miri, vostè tampoc pot donar lliçons de participació en
l'acció de govern, senyora Rivas, vostè ha governat, quatre anys amb mi i quatre anys
amb l'anterior equip de govern,  i  jo  li  voldria demanar,  vostè,  en l'anterior  mandat,
quans pactes va oferir a l'oposició, pactes concrets, cap ni un. Cap pacte, ni un. L'últim
pacte que ens va quedar sobre la taula, proposta de l'anterior alcalde, senyor Sabrià,
va ser el tema d'edificis municipals i no es va arribar ni a plantejar com a cap pacte. Hi
ha un tema, el Pla d'Obres i Serveis 2008 – 2012, vostès el varen consensuar amb
nosaltres, aquest Pla d'Obres i Serveis?, no varen fer-nos cap proposta de pacte, no
varen acceptar cap de les propostes que nosaltres podíem fer, però és que no varen
donar  peu a què poguéssim aportar,  per  tant,  vostè diu,  en un tema com aquest,
d'urgència, no hi  ha participació, en els que vostès no tenien urgència,  que tenien
temps de sobres per aprovar-los, tampoc va haver-hi cap ni una participació. Per tant,
siguem una mica coherents quan fem la nostra aportació.
Diu que no hi ha cap obra que vagi destinada al tema de millora de mobilitat o al tema
de l'activitat econòmica, hi ha algunes obres que sí, el carrer Pella i Forgas implica
mobilitat, el pàrking del Camí Fondo implica mobilitat, o és que el pàrking del Camí
Fondo no implica la  millora  de la  mobilitat,  adequar-lo.  Tema econòmic,  o  és que
acabar  tot  l'entorn  dels  Forns  i  les  façanes  de  la  bòbila,  no  té  una  repercussió
d'entrada, de millora de tot l'entorn, que ha de tenir una repercussió econòmica en
l'espai, clar que hi ha actuacions que persegueixen aquest tipus d'actuació, i vostè diu,
creem una formula mixta, que sigui com un calaix de sastre, allà on puguem deixar un
paquet  que  tinguem un  roc  a  la  faixa.  Bé,  hi  ha  una partida,  que  és  de  millores
urbanes, que en aquesta partida, habitualment, col.loquem moltes coses que podrien
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anar també en el pressupost, en partides individualitzades. Aquesta partida de millores
urbanes ens ha de permetre donar  resposta a alguna d'aquelles  inversions que a
vegades  no  es  tenen  prou  clares  les  seves  possibilitats  inicialment,  i  després  es
modifiquen.
Per tant, nosaltres entenem que són inversions prioritàries pel govern i que a més a
més, responen a una necessitat, aquest article 32 ens ha de canviar, fins i tot, la forma
de gestió diària, perquè així com nosaltres fins ara, no fèiem només que al desembre
la modificació pressupostària per cobrir les despeses que hi havia, si no volem arribar
a tancar l'any 2012, amb un romanent positiu molt gran, com es preveu, caldrà que
modifiquem el pressupost el mes de desembre per destinar els majors ingressos, ja, a
inversions que es puguin consolidar,  perquè si  nosaltres tanquem el  2012,  com el
tancarem, amb romanent positiu, i no l'hem distribuït abans, automàticament tot això
ha d'anar a cancel.lar deute. Per tant, també ens ha de canviar la fòrmula de gestionar,
per tant, tindrem eines a partir del setembre o l'octubre, quan ja haurem liquidat tots
els IBIS, que es preveu que hi haurà més ingressos, per intentar fins i tot, donar sortida
a  aquestes  propostes  que vostè  posava  sobre  la  taula,  per  tant,  entenem que  la
proposta que es fa és una proposta acurada, que dóna respostes.
I és veritat, senyor Sabrià, l'endeutament no és que s'hagi baixat perquè haguem fet
amortitzacions de crèdits, s'ha baixat perquè, com que el nivell d'ingressos ordinaris ha
pujat, i el deute viu es manté el mateix, quan varem arribar al govern era el 33,3% i ara
estem al 31%, evidentment no s'ha baixat perquè haguem fet cap amortització extra,
s'ha anat reduint perquè el nivell d'ingressos ordinaris va pujant i el deute viu es manté
a 9.000.000 euros, per això si el nivell de deute està baixant, no és perquè estiguem
fent,  ni  cap govern, ni  aquest ni  l'anterior,  hagi  fet  amortitzacions addicionals,  sinó
perquè puja el nivell d'ingressos ordinaris i el deute viu es manté. Per tant, si vostè
agafa, veurà que a l'any 2007, el nivell d'endeutament estava al voltant del 44%, i ara
estem al 31%, perquè?, bàsicament perquè el nivell d'ingressos ordinaris puja, però el
deute viu és el mateix, són 9.000.000 euros des de fa molts i molts anys. Ho dic per
això,  perquè  vostè  parlava  en  relació  a  Convergència,  jo  crec  que  el  nivell
d'endeutament ha baixat dos punts, però no fruit que s'hagi reduït el deute sinó que
han pujat els ingressos ordinaris.
Per tant, jo ja acabo, el fet que l'Entesa hagi canviat el vot, per comptes de l'abstenció
voti en contra, ho entenc, evidentment no comparteixo els seus arguments, però en
qualsevol cas, el que sí li dic és que no ha de patir, en aquesta modificació i en la
gestió del dia a dia que hem de fer del pressupost, no ha d'implicar que l'Ajuntament
tingui  en  el  futur  més  problemes  dels  que  hem  tingut,  al  contrari,  la  previsió  de
liquidació és que tinguem majors ingressos i que, el que s'ha de canviar amb aquest
article 32 és la forma de gestionar, haurem de ser molt curosos a l'hora d'identificar els
majors ingressos, per fer modificacions abans del tancament, que ens permetin anar a
destinar  aquests  majors  ingressos  d'inversions  o  a  projectes  socials,  perquè  no
s'incorporin al romanent, perquè sinó estaríem automàticament agafats per cancel.lar
deute.
Per tant, amb aquesta proposta entenem que donem resposta a uns projectes que són
importants  i  que  el  govern  entén  que  són  prioritaris,  no  imprescindibles,  per  tirar
endavant  alguna  de  les  coses  que  en  aquest  moment,  entenem  que  quedaven
penjades, i que donen resposta, a més a més, hi ha un tema evident, la previsió del
govern  és  que  en  la  mesura  del  possible,  les  obres  les  puguin  fer  empreses
preferentment de Palafrugell, amb la qual cosa, de forma directa o indirecta serà una
fase d'ocupació, tant en aquest paquet d'inversions com en el que es va crear el mes
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passat, quan varem modificar també el pressupost d'inversions, en més de 700.000
euros. Per tant, d'alguna manera això també és injectar recursos perquè les empreses
de Palafrugell puguin treballar i, a la vegada, poder crear ocupació directa i indirecta al
nsotre municipi.

- senyora Rivas: De la mateixa manera que vostè ha dit que no compartia la meva
posició, suposo que per això som govern i oposició, i no em convenç la seva explicació
pels motius que ja li he explicat i que no tornaré a repetir. Miri, a mi m'ha agradat molt
el portaveu d'Esquerra quan ha fet la referència a què no hi ha hagut temps, i en canvi
ahir estàvem els portaveus enganxant gomets al Pla de Mobilitat, potser hauria estat
bé canviar la reunió del Pla de Mobilitat, per poder pactar aquestes inversions, si més
no, sentar-nos i que vostès ens les expliquessin, jo crec que això hauria estat encertat
pel govern. Miri, i a més a més, quan vostè diu que quan nosaltres governàvem no
varem fer  participació,  o  no varem convidar  a  participar,  a  mi  m'agradaria  que ho
rectifiqués.  Jo  recordo  que  el  Pla  d'austeritat,  hi  va  haver  participació,  si  vostè
considera que no ho va ser, evidentment té tot el dret a considerar-ho. Em fa gràcia els
que riuen i no hi eren a l'anterior govern, però en el Pla d'austeritat varem intentar
consensuar-los i vostès no, per tant, crec que no és cert que no hi hagués pactes, ara
l'amplien i el varen votar en contra, però sí que és cert que varem fer reunions per
intentar consensuar-lo, tot i que no ho varem aconseguir.
Jo li torno a dir, crec que no ens podem abstenir, pels dos motius perquè no hi hem
pogut opinar i  perquè aquest romanent  de tresoreria prové de l'esforç que han fet
vostès i l'esforç que també varem fer nosaltres. El mandat anterior era mig i mig, i per
tant, són molts diners, i a més, provenen dels estalvis, i ens sembla que això, hagués
estat, com a mínim, pogut treballar d'una altra manera. I torno a repetir el d'abans,
parlen d'obres, d'obres i d'obres, i en tornem a deixar el desenvolupament local, ens
tornem a deixar la formació i ens tornem a deixar els aspectes socials, que crec que
són importantíssims en un moment com l'actual.

- senyor Sabrià: Molt breu, suposo que no m'he explicat gaire bé, al matí em costa
més  que  a  la  tarda,  perquè  no  m'ha  contestat  res  del  que  he  dit,  però  no  hi  ha
problema, només insistir, una mica, encara que anem a un pla una mica més elevat,
però  jo  crec  que  des  del  socialisme,  bàsicament,  i  sobretot  si  a  França  acaben
guanyant el que parlen molt és de començar a fer polítiques de reactivació econòmica i
per tant, a banda d'estrenyer-nos el cinturó, que tots ho tenim clar, intentar fer un salt i
començar a pensar en com generem activitat, i per tant, no cal que ens posem a fer un
debat de gran alçada aquí, però sí que penso que aquí hi havia una oportunitat de fer-
ho, que és el que he intentat explicar abans, treballant també la promoció econòmica,
la formació ocupacional, els incentius a l'ocupació, i que tot això ho podíem haver fet.
Entenem que hi ha hagut poc temps, més enllà de si ens podíem haver vist o no, però
sí que crec que podíem haver estat, en alguns casos, més originals, tenir clar que res
ho podíem consolidar perquè sinó entraríem en dificultats de cares al futur, però que sí
que teníem oportunitats  per  intentar  fer  les  coses diferents,  ja  que també som un
Ajuntament diferent a la majoria, on la situació està força millor del que és habitual.
No sé si em voldrà respondre o no, però ho volia tornar a explicar, perquè crec que
teníem una oportunitat que podíem haver intentat aprofitar.

- senyor Fernandez: Jo ho he dit al principi, d'alguna manera ho he dit quan he parlat
que jo no soc el defensor dels neoliberals que estan en el dogma del dèficit zero, al
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contrari, jo crec que europa es comença a adonar que aquesta política que s'ha fet
durant els últims dos anys, només d'austeritat, ens porta a la ruïna, de tota Europa,
perquè Alemanya, el que està fent en aquest moment, quan nosaltres ens estàvem
endeutant a tope, i ells mateixos ens deixaven els diners perquè els nostres bancs
poguéssim donar crèdits, ara els interessa la prima de risc, quant més alta millor, i
nosaltres  agafats,  i  jo  crec  que  és  evident  que  en  aquest  moment  tothom  està
demanant,  austeritat  sí,  però  per  si  sola  no  ens  portarà  creixement,  caldrà  que
comencem a instaurar sistemes d'activació econòmica, vol dir una política monetària
expansiva, amb això senyor Sabrià coincidim, i per això he dit jo al principi, que jo no
era partidari del dèficit zero, sinó que soc més partidari de l'equilibri pressupostari al
llarg del cicle, en èpoques de creixement tindrem superàvit i en èpoques de recessió
caldrà tirar un pel del dèficit per activar l'economia per manca d'activitat privada, aquí
coincidim.  És  veritat  que  en  aquesta  proposta  que  nosaltres  fem no  hi  ha  temes
concrets que puguin parlar d'activació econòmica, tot i que jo he dit al principi que sí
que hi ha temes que, d'alguna manera, repercuteixen al que és l'economia i l'activitat
del  municipi,  i  la  previsió  nostra  és  que,  si  tot  va  com  ha  d'anar,  quan  fem  el
pressupost del 2012, com que ja segurament, que cap a setembre o octubre tindrem
l'estimació dels ingressos ordinaris, puguem fer una modificació per estirar una part
d'aquests majors ingressos a projectes concrets, i això, intentarem, com que a dins del
marc aquest del pacte local, del Consell econòmic i social, segurament que sortiran
actuacions  a  finançar,  que  aquests  tipus  d'actuacions  es  puguin  finançar  a  partir
d'aquestes  partides,  i  aquest  és  el  meu  compromís  de  donar-vos  cabuda  perquè
l'oposició pugui participar.
Per tant, és veritat que això també ho tenim en marxa i la nostra previsió és que durant
els  mesos  de  setembre  i  octubre  ho  puguem  aplicar.  Jo  crec  que  li  he  respost,
agraeixo les intervencions.
A la senyora Rivas, dir-li que si ella creu que en el Pla d'austeritat, nosaltres hi varem
participar, que quedi en acta, en qualsevol cas, varem tenir moltes més actuacions a
fer, que no ens varen limitar ni a trucar al portaveu, moltes més.  I miri, és veritat,
nosaltres  som  govern  i  vostè  oposició,  i  jo  treballaré  perquè  aquesta  situació  es
consolidi per molt temps, que nosaltres siguem govern i vostè estigui a l'oposició on
està,  tot  i  això intentarem treballar  per  la  línia de donar  la màxima informació i  el
màxim debat en els temes que puguem entendre que siguin d'interès del municipi.

Tot seguit se sotmet a votació la proposta d'acord, per la qual cosa, en conseqüència: 

Vista la memòria de la Regidoria d’Hisenda en la que es proposa una modificació
pressupostària consistent en suplement de crèdits i crèdits extraordinari mitjançant el
romanent de tresoreria líquid per despeses generals.
 
Vist l’informe d’Intervenció de data 26 d’abril de 2012 

El  Ple  de  l'Ajuntament  acorda  per  majoria,  amb  els  vots  a  favor   dels  senyors
Fernandez,  Vencells,  Rangel,  les  senyores  Zaragoza  i  Mauri  (PSC),  els  senyors
Gómez, Pujol, Prats i les senyores Frigola i Montalban (CiU), total deu vots a favor; els
vots en contra del senyor Sabrià i de la senyora Farrarons (ERC) i del senyor Genover
i la senyora Rivas (Entesa), total quatre vots en contra; i les abstencions del senyor
Rodrigo (PP) i Guerra (PxC), total dues abstencions:
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P  rimer  .-  Modificar el punt novè de l’annex del Pla de racionalització econòmic financer
de l’Ajuntament de Palafrugell aprovat inicialment pel Ple de la corporació en data 9 de
juliol de 2010 i modificat per acord de data 27 de març de 2012, que quedarà redactat
amb el següent text:

“L’Ajuntament podrà disposar del romanent de tresoreria per despeses generals per tal
de  suplementar  els  crèdits  inicials  o  dotar  de  noves  partides  quan  sigui  per  una
obligació legal o contractual  i no hi consti cap altra possibilitat de finançament de la
modificació, tal com es contemplava en el pla original, i no suposi cap perjudici per la
viabilitat econòmica futura de l’Ajuntament”
 
Segon.- Aprovar l’expedient de modificació pressupostària, consistent en suplement
de crèdits mitjançant el romanent de tresoreria, que s’indica a continuació: 

       Crèdit extraordinari
 

Org. Pro. Eco. Descripció
Crèdit
inicial Suplement

Crèdit
definitiu

21 150 61915
Obra tractament urbà pont vilaseca
entre vials rda vilaseca i pozo alcon 0,00 200.000,00 200.000,00

21 151 62201 Rehabilitació façana edifici Bobila 0,00 255.000,00 255.000,00

21 150 61942 Obres de millora entorn Bobila 0,00 60.000,00 60.000,00

21 150 61916

Obres de millora vorera sud av.
Espanya , sector Pineda Gelia fins
c/Palamos 0,00 75.000,00 75.000,00

21 150 61917
Obres de millora aparcament camí
Fondo 0,00 100.000,00 100.000,00

21 150 61919
Obra Tractament urbà Carrer Pella i
Forgas 0,00 123.000,00 123.000,00

21 151 61000 Adquisició patrimoni 0,00 150.000,00 150.000,00

   Total 0,00 963.000,00 963.000,00
  

 Suplement de crèdits 

 

Org.
Pro

. Eco. Descripció
Crèdit
inicial Suplem.

Crèdit
definitiu

11 920 63200
Obres rehab. I millora immobles
corporacio 108.406,90 25.000,00 133.406,90

21 150 61905
Millores urbanes - pla de qualitat
urbana 632.894,43 140.000,00 772.894,43

62 340 62203
Obres tancament pavello
poliesportiu 100.000,00 150.000,00 250.000,00

71 155 61900 Millores enllumenat 183.146,15 65.000,00 248.146,15

52 231 48000 Ajudes a les famílies 84.171,00 15.000,00 99.171,00

52 231 48007 Projectes socials 1.800,00 15.000,00 16.800,00
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   Total 1.110.418,48 410.000,00 1.520.418,48
   
         Fons de finançament
 

Concepte Denominació Import

870.00 Romanent de tresoreria 1.373.000,00
 
Te  rcer  .-  De conformitat  amb el que disposa l’article 168 del Reial Decret Legislatiu
2/2004, de 5 de març, pel qual s'aprova el Text Refós de la Llei Reguladora de les
Hisendes Locals, publicar el present acord en el Butlletí Oficial de la Província, per un
termini de quinze dies hàbils, durant els quals s’admetran reclamacions i suggeriments
davant el Ple, el qual disposarà d’un mes per resoldre-les. En cas que no es presentin
reclamacions, l’expedient s’entendrà definitivament aprovat.

I no havent-hi cap més assumpte per tractar s’aixeca la sessió essent les deu i deu
minuts del matí. En dono fe.
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